#### FULL PAPERS

含氟表面活性剂溶液的动态表面张力研究

高艳安<sup>a,b</sup>,侯万国<sup>1</sup>,王仲妮<sup>1</sup>,李干佐<sup>\*,a</sup>,韩布兴<sup>\*,b</sup>,张高勇<sup>3</sup>,吕锋锋<sup>1</sup>

1胶体与界面化学教育部重点实验室(山东大学)济南 250100

<sup>2</sup>中国科学院化学研究所分子科学中心 北京 100080

<sup>3</sup>中国日用化学工业研究所, 太原 030001

收稿日期 2004-8-23 修回日期 2004-12-10 网络版发布日期 接受日期

摘要 本文研究了阳离子氟表面活性剂 $CF_3CF_2O(CF(CF_3)CF_2O)_2CF(CF_3)CONH(CH_2)_3N^+(C_2H_5)_2CH_3\Gamma$ (简写FC-4)的动态表面性质,利用Krüss K12 和MBP动态表面张力仪分别测定了该体系的平衡表面张力和动态表面张力。由平衡表面张力测定结果得到了临界胶束浓度和表面吸附量。利用渐进的Ward and Tordai方程对动态数据进行了分析。结果表明:在吸附的最初阶段符合扩散控制模型,而在吸附的后期,证明了吸附势垒的存在,表明在吸附后期属于混合动力学模型。计算得出25  $^{\circ}$ C时,该体系势垒约在25到35 kJ/mol. 由于氟表面活性剂分子间作用力小,表面压是导致吸附势垒的主要原因。

关键词 动态表面张力,吸附机理,氟表面活性剂

分类号

### **Dynamic Surface Tensions of Fluorous Surfactant Solutions**

GAO Yan-An<sup>a,b</sup>, HOU Wan-Guo<sup>1</sup>, WANG Zhong-Ni<sup>1</sup>, LI Gan-Zuo<sup>\*,a</sup>, HAN Bu-Xing<sup>\*,b</sup>, ZHANG Gao-Yong<sup>3</sup>, LÜ, Feng-Feng<sup>1</sup>

<sup>1</sup>Key Laboratory of Colloid and Interface Chemistry, Shandong University, Ministry of Education, Jinan, Shandong 250100, China

<sup>2</sup>Center for Molecular Science, Institute of Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China

<sup>3</sup>China Research Institute of Daily Chemical Industry, Taiyuan, Taiyuan, Shanxi 030001, China

Abstract Dynamic surface properties of aqueous solutions of cationic fluorous surfactant  $CF_3CF_2O(CF(CF_3)CF_2O)_2$ - $CF(CF_3)CONH(CH_2)_3N^+(C_2H_5)_2CH_3I^-$ . (abbrev. FC-4 ) were reported. The critical micelle concentration (cmc)  $(3.6 \times 10^{-5} \text{ mol/L})$  and equilibrium surface tensions  $\gamma_{eq}$  were measured by Krüss K12 tension apparatus. Dynamic surface tension  $\gamma(t)$  was measured in the range of 15 ms to 200 s using the MBP tensiometer. The surface excess  $\Gamma$ , as a function of concentration, was obtained from equilibrium tensiometry using the Gibbs equation. Data from these experiments were combined to analyze the  $\gamma(t)$  decays according to the asymptotic Ward and Tordai equation. The results show that at the initial adsorption stage, the dynamic surface tension data were all consistent with this diffusion-controlled mechanism, and at the end of the adsorption process, there were some evidences for an adsorption barrier, suggesting a mixed diffusion-controlled adsorption mechanism. Using measured quantities, the barrier strength was estimated as between 25 and 35 kJ/mol at 25  $^{\circ}$ C. The surface pressure plays an important role in contributing to the barrier.

Key words dynamic surface tension adsorption mechanism fluorous surfactant

DOI:

通讯作者 韩布兴 <u>coliw@sdu.edu.cn</u>

# 扩展功能

- 本文信息
- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(0KB)
- ▶ [HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

### 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- 加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

## 相关信息

▶ 本刊中 包含"动态表面张力, 吸附机理, 氟表面活性剂"的 相关文章

▶本文作者相关文章

- 高艳安a
- · <u>b</u>
- · 侯万国
- · <u>王仲妮</u>
- 李干佐
- · a
- 韩布兴
- · <u>b</u>
- · 张高勇
- 日锋锋